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A la ciutat de Tarragona, el dia onze de novembre de 2009, a la 
sala d’actes de la seu del COAC a Tarragona, es constitueix la 
Junta General Ordinària de la demarcació de Tarragona del 
Col·legi d’Arquitectes de Catalunya, prèviament convocada. 
Presideix la sessió Jordi Bergadà i Masquef, President de la 
demarcació, assistit pel Secretari, Anton Bultó i Bartolí, i pel 
Tresorer, Luís Ulloa Hernàndez. Hi assisteix com a assessora 
jurídica Isabel Baixeras Delclòs. 
 
A dos quarts de vuit del vespre, en segona convocatòria, el 
President obre la sessió. 
 

 

 
 
Punt 1r - Lectura i aprovació de l’acta de la sessió anterior 
 
El President dóna la benvinguda a tots els assistents i dóna la paraula al Secretari perquè desenvolupi el 1r 
punt de l’ordre del dia. Donat que l’esborrany de l’acta ja ha estat enviat als col·legiats, el secretari prega als 
assistents que l’excusin de llegir-la, i la sotmet a votació. L’acta s’aprova amb vint-i-un vots a favor, una 
abstenció i cap vot en contra. 

 
Punt 2n - Informe del president 
 
El President dóna la paraula als diferents Vocals de la Junta Directiva per exposar les activitats del servei que 
cadascun d’ells coordina. 
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Pren la paraula Fina Royo, Vocal de Formació i Serveis, que fa referència a l’oficina del Servei 
d’Assessorament Tècnic (SAT), la Borsa de Treball, l’Oficina de Concursos i l’Escola Sert, matèries que 
corresponen a l’àrea de la qual ella és la responsable.  

Pel que fa al Servei d’Assessorament Tècnic, explica que hi ha hagut alguns canvis, degut al gran augment del 
nombre de consultes i atesa la reducció de personal que ha calgut fer. Les dues arquitectes que atenen el 
servei Maria Pascual i Cèlia Navarro, han vehiculat les consultes a través del correu electrònic per tal 
d’optimitzar el temps de dedicació. Des del mes d’abril s’han resolt unes 900 consultes. El nou sistema de 
treball adoptat ha permès administrar millor el temps. 

A la Borsa de Treball hi ha hagut un increment del nombre de col·legiats inscrits. El mes de maig es va 
celebrar una jornada per explicar el funcionament del servei de Borsa, molt satisfactòria a nivell de contingut 
però amb un escàs èxit d’assistència, raó per la qual s’intentarà repetir.  

A l’Escola Sert s’ha seguit la tendència de cobrir tot el ventall de temes, però s’ha fet incidència especial en 
qüestions d’urbanisme. S’ha impartit un curs de formació sobre el visat telemàtic. Tot seguit ens mostra la 
programació de l’Escola Sert, explicant-nos les jornades previstes per als propers mesos. 

Pel que fa a Concursos des dels òrgans centrals del COAC s’elabora un protocol junt amb les demarcacions 
titulat “Anàlisi i informació d’activitats sobre concursos”, a fi de donar un millor servei. 

Seguidament, pren la paraula Josep M. Grandes, Vocal de Visat i de l’Exercici Professional, que presenta la 
memòria del departament que coordina. Demana disculpes pel retard que s’ha produït en el visat durant el 
mes d’octubre, que ha vingut donat per l’allau de projectes que s’han presentat a conseqüència de l’entrada 
en vigor de la nova normativa d’habitabilitat. En aquests moments ja s’ha recuperat la normalitat en els 
terminis de visat. 

Informa que, malgrat l’excepció esmentada, l’activitat de visat és escassa, més relacionada amb la intervenció 
de documents secundaris que no pas de projectes d’obra nova. 

Pel que fa al Visat d’idoneïtat tècnica a Tarragona, el Vocal ens informa que el proper dia 3 de desembre el 
col·legi signarà un conveni amb l’Ajuntament de Tarragona. En virtut del qual el col·legi controlarà l’adequació 
del projecte a un conjunt de paràmetres normatius. Això comportarà, de ben segur, una major càrrega de 
treball pel que caldrà recolzar al departament des del SAT. 

En aquest conveni es contempla el canal telemàtic com a únic medi per entrar els projectes i sol·licitar 
llicència a partir de 2011. És un argument més a favor de la utilització del visat telemàtic.  

El President dóna la paraula a Jordi Granell, Vocal de Cultura, perquè exposi la memòria de la seva vocalia. 

Jordi Granell explica que, l’àrea de Cultura ha estat una de les més afectades per la crisi econòmica actual per 
quan el pressupost és menys d’una dècima part del que era. Malgrat l’escassetat de recursos econòmics, s’han 
pogut celebrar un bon nombre d’activitats culturals, de les que en cal destacar la VI Biennal d’Arquitectura 
Alejandro de la Sota amb 143 obres presentades. Amb la col·laboració de 25 patrocinadors, hem pogut fer 
l’exposició i editar el catàleg amb una qualitat potser superior a la d’anteriors edicions. 

Durant l’any s’han organitzat diversos Vermuts d’obra, s’han fet prop de 10 conferències, algunes en 
col·laboració amb les escoles d’Arquitectura, s’han fet diferents exposicions tant a la sala principal com al 
Barhaus i s’han editat 3 números de la revista. 

En quant al Centre Documentació, després d’un parèntesi no massa llarg, ja es tornen a comprar llibres i 
revistes. Fa esment també de converses mantingudes amb una fundació i amb la Diputació per publicar l’Atles 
de Tarragona conjuntament amb el de les Terres de l’Ebre, però, molt probablement, tardarà a fer-se realitat, 
per raó dels elevats costos que suposa, i perquè la demarcació de l’Ebre encara no ha finalitzat la recerca en 
els arxius històrics locals. 

Reprèn la paraula el President per explicar que avui fa una setmana que Jordi Ludevid, Degà del COAC, va 
guanyar les eleccions a la presidència del Consejo Superior de los Colegios de Arquitectos de España, CSAE. 
La Junta de Govern del COAC havia decidit impulsar aquesta candidatura per fer front als problemes que 
tenim plantejats per causa de la triple crisi (econòmica, professional i institucional) i amb la previsió que 
creiem que caldrà actuar també a nivell europeu.  

Amb referència a la definició de les titulacions que habiliten per a l’exercici professional (procés de Bolònia), 
fa 6 o 7 anys vàrem lliurar una primera batalla a l’ inici del procés de convergència europea anomenat Bolònia 
que va ser exitosa, contra el criteri que fos un grau de 240 crèdits (4 cursos) i vàrem aconseguir que la 
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diplomatura d’arquitectura fos de 300 crèdits. Es continuarà treballant pel model de 300 + 60 (360 crèdits) i 
així assolir el nivell de màster. 

Directives europees: actualment la Llei òmnibus està al Senat i afecta 47 lleis que adapten a la Directiva 
Bolkeistein de Serveis. Els col·legis professionals en resulten afectats en la col·legiació i el visat, ja que només 
seran obligatoris si hi ha una llei especial que ho determini. Respecte de la col·legiació obligatòria, hi ha 
diversos dictàmens, entre els quals el de Miquel Roca Junyent, que coincideixen en la vinculació constitucional 
dels col·legis professionals. Les converses mantingudes amb els grups parlamentaris fan pensar que els 
arquitectes mantindran l’obligació de col·legiar-se per exercir la professió. L’obligatorietat del visat, que també 
depèn de la llei especial prevista, sembla que també es mantindrà. El preu de l’acte de visat s’haurà d’ajustar 
al seu cost. 

És evident que el visat és millorable i així cal fer-ho, tant en la qualitat del servei i com en la responsabilitat 
que cal adquirir en ocasió de la intervenció col·legial dels projectes. El Col·legi ha de ser un agent actiu i 
capaç de ser-ne responsable. 

Algun ajuntament, com el de Madrid, s’ha plantejat de privatitzar el servei de verificació del compliment de la 
normativa en el tràmit de les llicències. La Junta de Govern considera que darrera una empresa hi ha un 
accionariat, que podria tenir, per exemple, interessos en la promoció immobiliària. En canvi, la nostra 
institució és capaç d’oferir la prestació del servei públic de control dels projectes de manera rigorosa i 
imparcial com a pas previ al procediment de llicència administrativa. 

Pel que fa a l’economia, la Demarcació de Tarragona ha sofert una davallada de quasi el 50% sobre les 
previsions, i això ha obligat a aplicar un nou ajustament dels recursos humans. El gener de 2008 hi havia 42 
persones que treballaven a la casa habitual i periòdicament amb major o menor intensitat; el gener de 2009 
passàrem a 22 persones i actualment hi ha 17 persones. Traduït en hores contractades de treball setmanal, 
representa que hem passat de treballar 920 hores a treballar-ne 318, cosa que suposa una reducció del 65% 
del temps de treball. 

Després dels ajuntaments de Barcelona i Sabadell, serà el de la ciutat de Tarragona el que formalitzarà un 
conveni amb el COAC per al visat de qualitat. El president destaca la importància que Tarragona sigui la 
primera ciutat de la demarcació que s’aculli a l’oferiment del visat de qualitat. Adverteix que podria augmentar 
el nombre de requeriments. Cal intentar que la qualitat dels projectes augmenti i que el col·legi vetlli per 
l’eficàcia del nou servei. En el conveni es prioritza la tramitació telemàtica i es recull en un annex la normativa 
que s’ha de controlar. La verificació del compliment normativa municipal queda per a una fase posterior. 

Pel que fa a la Rehabilitació, cal reciclar-se, ja que és un dels nínxols econòmics que poden generar treball als 
arquitectes. 

Amb els concursos, cal aconseguir que l’administració no imposi condicions abusives als arquitectes que es 
presenten a les licitacions. Seria bo tenir un document que expliqués bé quins són els límits assumibles pels 
arquitectes. 

El President felicita l’àrea de Cultura i el Gerent perquè s’ha pogut celebrar la VI Biennal d’Arquitectura 
Alejandro de la Sota amb superàvit, cosa que permetrà publicar el catàleg abans de finalitzar l’any, gràcies als 
25 espònsors aconseguits. 

El Secretari obre un torn de paraules sobre els informes presentats. 

Albert Tarragó pregunta si hi ha alguna intenció per part del COAC en referència al mail que l’empresa externa 
al Col·legi, SAI, ha enviat als col·legiats oferint programes informàtics. Comenta que les persones que 
treballen per al SAI havien estat membres de la plantilla del COAC i que els programes que ofereixen són, en 
gran part, obsolets. A indicació del President, Cèlia Navarro explica a la Junta General, que aquestes persones 
han muntat una empresa privada i que ofereixen els seus productes. 

També opina que la disposició actual de la biblioteca no permet veure els títols dels llibres i que els passos 
són massa estrets. El Vocal de Cultura respon que el disseny de la biblioteca és l’original i que, malgrat que 
sigui incòmode mirar els lloms dels llibres, la recerca normalment es fa a través del catàleg informatitzat. El 
president l’invita a estudiar una nova disposició i proposar-la. 

No havent-hi més intervencions, el President suspèn la sessió i obre l’Assemblea Extraordinària convocada per 
tractar el punt 1. Modificació del Capítol I del pressupost de despeses. 
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El Secretari informa que, a conseqüència de la reducció d’ingressos, es fa necessari dotar el pressupost per 
cobrir el cost dels acomiadaments de personal que ha calgut fer durant l’exercici.  

Continua la seva intervenció explicant que en els darrers temps no es va augmentar gaire la plantilla i que es 
va mantenir el nombre de persones contractades tot i les jubilacions i resolucions voluntàries de contracte. La 
Junta va decidir fer acomiadaments objectius perquè, tot i que s’haurien d’afrontar amortitzacions importants, 
la baixa de llocs de treball amb major retribució donaria més recursos. 

Proposa l’adopció d’un acord que modifiqui el capítol I per un import de 193.096 i amb càrrec a reserves.  

Fa referència a l’Assemblea Extraordinària que es va celebrar ahir a la seu central, que habilita diners 
suficients per cobrir aquesta despesa.  

El Secretari demana si algú vol fer alguna pregunta al respecte.  

Joan Prous pregunta per què es fa fora els que tenen dret a més indemnització en comptes d’anar traient 
gent paulatinament. 

El Secretari respon que la major antiguitat no es corresponia amb una major capacitat professional i que els 
costos salarials que generaven eren molt alts. 

El Tresorer afegeix que els acomiadaments, per quan no són substituïts per altre personal, disminueixen els 
pressupostos següents i, per tant, queden automàticament amortitzats. En la majoria de casos va ser de 
persones que s’hi acolliren voluntàriament. En qualsevol cas, sempre ha prevalgut trobar un equilibri que no 
afectés al bon funcionament dels serveis. 

El President afegeix que les baixes de 2009 han estat totes voluntàries. 

Albert Tarragó pregunta per l’ import de les indemnitzacions i demana explicacions de la decisió. 

El President esmenta la reglamentació laboral que determina els criteris d’indemnització en casos 
d’acomiadament, i explica que totes les persones que s’han acomiadat han percebut indemnitzacions inferiors 
a allò que haurien tingut en el cas d’acomiadament improcedent. Tot i això, el president expressa el profund 
agraïment a les persones que han treballat al Col·legi i que han hagut de cessar el seu contracte, i demana 
que aquest reconeixement es faci constar a l’acta. 

Jordi Batista pregunta sobre un problema econòmic relatiu a la Demarcació de Girona que el dia anterior va 
sortir a l’Assemblea General del COAC. El President explica que la demarcació de Girona continua tenint 35 
persones treballant, i la nostra Demarcació només en té 11. Aquest és el principal motiu que fa que tinguin un 
desfasament pressupostari que fa dubtar que pugui tancar amb dèficit “0”.  

Xavier Climent planteja que no entén perquè no està en positiu a la partida d’ingressos del 2010. Li respon el 
president que la tècnica comptable és de modificar només el Capítol I: els diners no ingressen (eren el fons de 
reserva) i no fem res més que restituir-los. Afegeix que és un dèficit col·legial que afecta la nostra plantilla i el 
nostre pressupost. Tenim problemes enormes de tresoreria que anem resolent amb la solidaritat de les altres 
demarcacions. 

Pel que fa als acomiadaments, Xavier Climent comenta que la reducció dels serveis ha portat a una situació 
molt crítica i troba desfavorable que els divendres estiguin les oficines tancades. El president li respon que la 
reducció del 20% del pressupost (de 5 dies setmanals, és un dia), permetrà tramitar un ERO, eina que permet 
als treballadors obtindre una compensació de la seguretat social. Amb tot, afegeix, el servei més important, 
que és el visat, es pot fer també per via telemàtica. 

Lluís Ulloa afegeix que moltes de les mesures que es prenen per cobrir despeses no són definitives i que en 
funció de l’evolució de la nostra economia les mesures adoptades es poden revertir. Vivim en una “economia 
de guerra” i no es pot descartar que durant el 2010 hi hagi ingressos que permetin posar fi a les restriccions. 

Josep Maria Milà comenta que ha sentit parlar d’un crèdit hipotecari. Se li respon afirmativament: s’ha 
hipotecat la Seu de Reus i la Seu de Vic.  

Josep Lluís Rodríguez comenta que el pressupost és per a l’exercici següent, i en el nostre cas s’ha disparat 
193.000 €. El Tresorer li respon que és una despesa extraordinària que s’ha hagut d’incorporar al pressupost 
per raons comptables.  

Josep Lluís Rodríguez pregunta per què es modifica el capítol de despeses. El tresorer li respon que a la tardor 
del 2008 ningú dels que érem aquí comptava que tindríem una reducció dels drets d’intervenció en un 48%. 
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Aquest resultat és un fet diferencial de Tarragona, ja que a la resta de Catalunya hi ha superàvit en el capítol 
de drets d’intervenció.   

Joan Prous comenta que el visat dels projectes porta un mes de retard i el President li interromp el comentari, 
ja que no és un tema de l’ordre del dia que s’està tractant en aquest moment. 

El Secretari pren la paraula per posar a votació la Modificació del Capítol I del pressupost de despeses en els 
temes proposats, informada pel Tresorer, hi ha 12 abstencions, 2 vots en contra i 24 vots a favor, pel que 
queda aprovada la modificació i tot seguit es procedeix a reprendre la Junta Ordinària amb la presentació del 
pressupost pel 2010. 

El President tanca la sessió de la Junta Extraordinària i aixeca la suspensió de la Junta Ordinària, la qual 
segueix amb el punt 3r de l’ordre del dia. 

 
Punt 3r. Informe del Tresorer 
 
Pren la paraula el Tresorer i ofereix una sèrie de dades per ajudar a entendre la situació en la qual ens 
trobem.  

Presenta una gràfica dels drets d’intervenció de 2001 a novembre de 2009. Es pot veure que hi ha un 
increment lineal fins al 2006. L’agost del 2007 es comencen a produir creixements negatius. El 2009 hi ha 
unes previsions de tancament de 330.000 €  com a la dècada dels 80 o principis dels 90. La previsió dels DI 
és d’un 18,8% dels de l’any 2006.  

Presenta un gràfic amb un detall dels DI de la Demarcació de Tarragona. La línia vermella indica que durant el 
2007, 2008 i 2009 es baixa amb un pendent molt pronunciat i sembla que la situació està estabilitzada, que ja 
no anem caient sinó que som al fons de tot. Dit altrament: si hem sigut capaços de subsistir el 2009, la 
supervivència pel 2010 està garantida. 

Presenta una gràfica que reflecteix els drets d’intervenció consolidats al COAC Catalunya, les previsions que es 
van fer per enguany no són incorrectes, estem per sobre. 

Tal i com reflecteix una altra gràfica, el cas de Tarragona és molt diferent. En el sector de l’habitatge anem 
molt per sota dels altres sectors de l’activitat immobiliària. La gràfica projectada dóna informació de l’evolució 
del 2008-09 i la previsió pressupostària pel 2010 amb els resultats per demarcacions. 

En la següent gràfica es veuen els ingressos agrupats en drets d’intervenció, quota col·legial i atípics. El 
Col·legi havia subsistit fins ara gràcies als drets d’intervenció i entrem en un moment en què els ingressos 
atípics s’anivellen amb els drets d’intervenció. 

Seguidament passa a presentar la proposta del pressupost d’ingressos per l’any 2010.  

A l’esquerra hi ha les quantitats aprovades al pressupost 2009, les xifres del seguiment que es fa 
setmanalment i les de la proposta del pressupost 2010, la reducció és del 48%. Per a l’any vinent, d’acord 
amb les previsions podríem arribar a un nivell d’ingressos per drets d’intervenció molt similar a la que hem 
obtingut aquest any. 

Es refereix seguidament a la reserva d’un 2% dels DI que s’imputaran en un Fons de Reserva pel cas que 
alguna demarcació tingués dèficit. 

En una anàlisi més concreta, comenta la partida d’ingressos per convenis amb administracions públiques que 
aporten la part dels drets d’intervenció del client: Incasòl i Gisa. 

Els ingressos procedents de les quotes col·legials es preveuen similars a les d’aquest any. 

Comenta el cobrament de la participació de la demarcació de l’Ebre en les despeses de confecció de l’ Atles  

Es preveu l’ ingrés que originarà l’aportació de l’Ajuntament de Reus  per la utilització de l’edifici de Reus.  

Pel que fa a la quota de serveis de la Demarcació la política de la Junta en època de vaques grasses era de 
retornar aquesta quota. La situació crítica actual obliga a incrementar gradualment la quota que permet 
gaudir dels serveis d’assessoria jurídica, fiscal i SAT. L’organització dels serveis de forma col·lectiva permet 
obtenir millors preus que els de mercat. Un quadre reflecteix les dades d’aquests serveis específics de la 
demarcació així com la proposta inclosa en el pressupost pel que la quota fixa pels serveis bàsics serà 50 
euros i de 120 pels serveis fiscals. La quota variable seguiria en el 10% dels DI a càrrec de l’arquitecte. 
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Pel que fa al pressupost de despeses s’ha tingut en compte un IPC del 0,8% anual. 

La política de reducció per l’any que ve no presumeix mesures noves respecte de les dels dos darrers anys.  

La reducció de les despeses de personal és reflex de la pèrdua de 4 persones i del tancament de les oficines 
un dia a la setmana que es preveu continuï així, almenys durant mig any. 

Hi ha una important reducció en capítol de serveis, perquè la Biennal no se celebrarà enguany, hi ha una 
reducció d’un 14-15% en el cost dels serveis fiscals, relacionada amb la forma de prestació dels serveis, amb 
el mateix nivell d’exigència però amb una retribució més reduïda. En canvi la partida de formació s’incrementa 
per afavorir-la en temps de crisis.  

S’ha dotat una previsió per poder fer front a l’edició de l’Atles si s’aconseguissin suficients patrocinadors.  

En quant als immobles, la cessió d’ús de la Seu de Reus donarà lloc a una reducció de la despesa 

La neteja també es redueix pel tancament de la Seu de Reus i dels divendres a la Seu de Tarragona. Els 
subministres també es veuran reduïts per aquest mateix motiu.  

Les amortitzacions no són despesa real però s’han d’incorporar al pressupost. 

El Tresorer comenta que, junt amb aquestes dades comentades, s’ha repartit el pressupost distribuït per 
blocs. 

Tot seguit es projecta un resum del pressupost i s’obre un torn obert de preguntes al respecte. 

Joan Tous comenta que el pressupost de l’activitat cultural té un pes molt baix per als col·legiats inquiets pel 
foment de la cultura arquitectònica i que és una retallada dramàtica encara que la crisi econòmica sigui tan 
inquietant. El Tresorer li respon que la crítica s’entén a nivell absolut però no a nivell relatiu. Fa referència als 
esforços i imaginació de la Vocalia de Cultura que ha permès seguir en un nivell tant qualitativa com 
quantitativament suficientment digne. 

El President diu que és tota la Demarcació que fa cultura. La baixada de la partida respon només al fet que 
han passat de ser un col·legi ric a ser un col·legi pobre. A partir d’ara haurem de convèncer l’administració 
pública perquè amb diners públics es financi la cultura arquitectònica. Recomana l’exposició que l’Autoritat 
Portuària de Tarragona ofereix sobre Tel Aviv al Tinglado del Port.  

Una segona qüestió: Hi ha un projecte de llei que diu que desapareixerà el visat actual i que una llei podrà 
establir-lo obligatori, però que en tal cas el visat serà “a cost”. Els drets d’intervenció que es generaran 
hauran de cobrir exclusivament el cost del visat. Ens podríem trobar el mes de juny amb la necessitat de 
modificar el pressupost. El President li respon que estem vinculats pels estatuts i les lleis vigents, i que s’hi 
està treballant des d’Òrgans Centrals i des del Consejo. Ara bé, amb el tipus de revisió que fem actualment, el 
preu del visat actual no està justificat. Però el nou visat plus que es propugna, i que ja és a diversos Ministeris 
i a la presidència del Govern, sí està justificat. 

Per visar, els visadors necessiten la biblioteca, formació, etc. No és una simple comprovació d’honoraris com 
havia sigut antigament. L’equip que haurà de fer el nou visat tindrà un cost que forçosament ha d’incorporar 
l’ús d’aquests serveis. Tous agraeix la resposta, però segueix pensant que el pressupost se’n ressentirà.  

El President explica que hi ha empreses privades tipus ECA que s’estan preparant per intervenir, i que en 
aquest marc els col·legis amb la seva jurisdicció, expertesa i rigor s’imposaran.  

Jordi Batista pregunta que com es tradueix en les quotes col·legials la reducció d’hores d’obertura de les 
oficines col·legials. El Tresorer respon que no es pot comparar perquè tampoc s’han incrementat el 20% les 
quotes col·legials com a conseqüència de que hagin davallat un 20% els ingressos per drets d’intervenció. 

Un altre col·legiat troba a faltar un escenari en què el visat deixi de ser obligatori (que, tot i que és poc 
probable, és possible) no per ser catastrofista, sinó per ser realista. Si el visat és a cost, no hi haurà prou 
finançament per al col·legi. El President li respon la pregunta tot referint-se al resum que apareix projectat a 
la pantalla i li fa notar que, després de les despeses per immobles, les partides on hi ha més despesa és a la 
de serveis i activitats. Demana un canvi de xip i que deixem d’entendre la cultura entre nosaltres per 
projectar-la a l’exterior. Si desapareix el visat obligatori i esdevé voluntari, tindrem els avantatges de les 
organitzacions voluntàries. No es descarta que en tal cas es pugui constituir un RIBA català o si s’escau 
espanyol. També esmenta el concepte de visat “a cost”, que al seu entendre inclou l’oferta de formació, 
biblioteca i altres serveis als seus visadors.  
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Jaume Mutlló fa una reflexió sobre el visat que és la medul·la espinal del Col·legi. Si la llei de transposició de 
la Directiva s’aprova tal i com està previst, el visat s’hauria de posar les piles. Si durant 2 mesos el Col·legi no 
ha estat prou àgil per vèncer l’aglomeració que s’ha produït al servei de Visat, li fa por que no tinguem prou 
agilitat per cooperar amb l’Administració. El President es refereix a les paraules del Vocal de Visat que ha 
demanat excuses pel retard que s’ha produït darrerament. El Secretari apunta que no s’ha excedit en cap cas 
el límit temporal per al tràmit de visat que els Estatuts estableixen. 

Jaume Mutlló continua la seva intervenció dient que hauríem pogut contractar dos arquitectes experts per 
reforçar el servei de visat. El Tresorer li respon que no hi havia pressupost per atendre aquesta contractació. 
El Secretari explica que aquest últim mes i mig la feina que ha entrat al departament de Visat s’ha reduït a la 
meitat comparat amb les entrades durant la resta d’any. S’han visat 10.291 documents. S’ha comptat amb la 
dedicació de 4 arquitectes, actualment 5 amb personal de la casa.  

El President diu que hem fet el que hem pogut. Explica que, si el visat continua sent obligatori, només podran 
visar els Col·legis, per raó de la seva capacitat per exercir la funció pública. No hi haurà doble competència. 

Ignacio Garate pregunta si se sap quina afectació tindrà el visat plus en les despeses col·legials. El President li 
respon que el cost d’aquest visat és major que l’actual. La llei Òmnibus diu clarament que el cost l’ha de 
suportar el beneficiari del servei i no pas l’arquitecte.  

Després de les votacions el pressupost queda aprovat per unanimitat. 

 

Punt 4t. Precs i preguntes 
 
Joan Prous fa una pregunta en relació amb la reducció del servei de la demarcació. El President li respon que 
és per causa de l’ERO, que el servei es veu afectat indiscutiblement. 

Joan Prous pregunta quina responsabilitat assumeix el col·legi amb el Visat Plus. El President respon que tot 
depèn de la legislació que finalment s’aprovi i que la llei quantificarà quines altres responsabilitats poden 
concórrer. La part de prima de l’assegurança la suportarà el col·legi en la part que correspongui al risc 
quantificat. El Tresorer també explica que el conveni amb l’Ajuntament recull una responsabilitat patrimonial 
del col·legi. 

Josep Lluís Rodríguez de Arostegui opina que s’ha perdut l’oportunitat d’introduir el visat plus a algunes 
administracions  com la Generalitat, GISA, o altres. També pregunta si va servir de res que es fes públic el 
llistat d’arquitectes que es va confeccionar per atendre els encàrrecs de projectes relacionats amb el Pla 
Zapatero. El president li respon en el sentit següent: Els encàrrecs fets per l’administració pública estan 
exempts de drets d’intervenció però una lectura molt estricta de la normativa exclou les empreses públiques 
de l’exempció. Aquesta interpretació ha proporcionat a la demarcació de Tarragona un ingrés de 42.000 € 
procedent de GISA i INCASÒL. Per altra banda, la llista específica d’arquitectes que s’ofereixen per participar 
en les adjudicacions dels projectes del Pla Zapatero per treballar en uns terminis molt breus, es va oferir als 
900 ajuntaments catalans, que s’adrecen directament als arquitectes sense la intermediació del Col·legi. Es va  
considerar que, així, els arquitectes joves es podrien donar a conèixer als ajuntaments. Aquesta tasca se 
segueix fent. 

David Soley pregunta si hem rebut la carta de 21/05/09 amb número de registre 628.  

Es va col·legiar al 2003 i ha participat en les sessions de la Junta General en els cursos etc. Forma part del 
col·lectiu. Es va posar en contacte amb un membre de la junta per proposar canvis a la formació, va 
intervenir en sessions d’assemblea per tocar el crostó d’Asemas, (el President l’interromp dient que vàrem 
portar Asemas) diu que hi ha altres companyies que ofereixen pòlisses. Cita Lorente que a una sessió de la 
Fundació Gressol va dir pensar és gratis, i opina que entre tots s’ha de millorar la institució mitjançant la 
participació, esmenta la politització de les candidatures a càrrecs col·legials. Aposta pel visat telemàtic, però 
s’ha trobat que els 15 dies d’agost no es visava. Proposa que es premiï i amb un preu inferior. Ha enviat una 
carta al secretari per crear una oficina d’atenció al col·legiat per propiciar el diàleg previ a l’assemblea. El 
President agraeix especialment la intervenció, reconeix que els canals de participació potser poden millorar, i 
recull la voluntat de participar més enllà de les Juntes Generals. La Junta directiva s’inquieta quan no hi ha 
assistència a les Juntes Generals. Els temps són temps de canvi i les persones que regiran la demarcació en el 
proper període ho hauran de tenir en compte. 

La mida de la demarcació és bona per propiciar la participació, i la Junta ho ha de fer possible. 
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Pel que fa a premiar econòmicament el visat telemàtic, la Junta de Govern hi ha reflexionat, descarta que es 
puguin aplicar diferents preus en funció del sistema de presentació dels projectes.  

Josep M. Grandes comenta que el visat telemàtic no s’atura mai: encara que la Seu de Tarragona estigui 
tancada per vacances, etc, es visa també des de Barcelona. 

El Secretari es posa a la seva disposició per tot allò que desitgi. 

Pel que fa als honoraris, demana consciència del col·lectiu que no faci baixes temeràries, per respecte als 
companys.  

Saül Garreta comenta que el visat d’idoneïtat requerirà una assegurança. Pregunta quina incidència 
econòmica tindrà la subscripció de la pòlissa. El President respon que l’assegurança d’Asemas no assegura 
obres, sinó responsabilitat civil. La prima l’assumirà l’ajuntament perquè la despesa es passarà al promotor. 

També fa el supòsit que el promotor no entén que s’hagi de fer càrrec dels DI i que vol un preu total.  

El President explica que tenim converses en marxa. S’han fet cinc visats a Barcelona i tres a Sabadell i el 
promotor ha pagat molt content, perquè al cap d’un mes tenia ja la llicència. És de preveure que a Tarragona 
també estaran contents. També s’ha de veure si el preu del visat s’esmentarà a la llei com a càrrega del 
promotor. De la mateixa manera que la llibertat d’empresa dóna un marge de negociació als professionals, el 
pagament del cost del visat també haurà de ser objecte de conveni. 

Saül Garreta continua la seva intervenció comentant que la mesura no el beneficia en res, i li comporta 
recaptar uns DI que pujaran el doble. Lluís Ulloa li respon que el cost del visat es repercutirà en el benefici a 
través de l’Ajuntament.  

El President respon que és important començar a canviar per convèncer la ministra Elena Salgado i el 
president del Govern Jose Luis Rodríguez Zapatero que podem oferir avantatges a la societat.  

Urbano Rifaterra comenta que l’experiència que es començarà podrà ser molt bona però requereix un 
seguiment i un control proper.  

El President conclou dient que, essent que és l’última vegada que el tresorer i ell presenten un pressupost a la 
Junta General, agraeix especialment el col·lectiu que l’hagi aprovat per unanimitat. 

El president aixeca la sessió a dos quarts d’onze del vespre. 
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